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رئیس مجلس در پاسخ به تذکر میرتاج الدینی تاکید 
کرد: براساس توافق صورت گرفته دولت تا پایان 
دی ماه برنامه هفتم را به مجلس تقدیم می کند و 
مجلس ابتدا برنامه هفتم را تصویب می کند و اگر 
فرصت نشــد بودجه را به صورت چند دوازدهم 

تصویب خواهیم کرد.
به گزارش اقتصاد آناین، حجت الاســام سیدمحمد رضا 
میرتاج الدینی در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکری بیان کرد: 
نزدیک به دو هفته است که دولت لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ را به 
هیات رئیسه مجلس تحویل داده است اما از آنجا که دولت برنامه 
هفتم را هنوز ارائه نکرده هیات رئیسه لایحه بودجه را نگه داشته 
تا دولت برنامه هفتم را تکمیل کند. بدین ترتیب ما دو هفته از 
رسیدگی به لایحه بودجه سال آتی عقب افتاده ایم و با ادامه روند 

با مشکل روبه رو خواهیم شد.
نماینده مردم تبریز در مجلس اظهار کرد: همکاری و تعامل بین 
مجلس شورای اسامی اقتضا می کند به آسانی از این مسائل 
مهم نگذریم، انتظار می رود تدبیری  شود تا برنامه ششم توسعه 

تمدید شود و ما لایحه بودجه را بررسی کنیم و سپس به سراغ 
بررسی برنامه هفتم توسعه برویم.

محمدباقر قالیباف، رییس مجلس در پاسخ به تذکر میرتاج الدینی 
بیان کرد: ما نمی توانیم مجلس شورای اسامی را سلیقه ای اداره 

کنیم. تعامل بدین معنا نیست که ما پا روی قانون بگذاریم، ماده 
۱۸۰ آیین نامه دقیقا مشخص کرده که چگونه باید روند بررسی 
برنامه پنج ساله در مجلس شــورای اسامی صورت گیرد. ما 
نمی توانیم بودجه ای تصویب کنیم که قانون برنامه نداشته باشد.

رئیس مجلس اظهار کرد: در ماده ۱۸۴ نیز گفته شــده که اگر 
بودجه بعد از ۱۵ آذرماه به مجلس شورای اسامی آمد باید سه 
دوازدهم نیز ضمیمه آن باشد. از سوی دیگر جداول بودجه نیز 

باید همگام با آن باشد اما هنوز جداول بودجه هم نیامده است.

قالیباف گفت: ما اجازه تمدید برنامه ششم را نداریم. براساس 
توافق صورت گرفته قرار شده به سرعت در دی ماه، دولت برنامه 
هفتم توسعه را تقدیم مجلس کند و از آنجا که از ۱۵ آذرماه نیز 
گذشته است بودجه چند دوازدهم ضمیمه لایحه شود، مجلس 
شورای اسامی نیز با سرعت ابتدا برنامه هفتم توسعه را بررسی 
می کند و اگر به بودجه نرسیدیم براساس ماده ۱۸۴ بودجه چند 
دوازدهم به تصویب می رســد.رئیس مجلس شورای اسامی 
خاطرنشان کرد: از ماده ۱۸۰ تا ۱۸۴ آیین نامه تکلیف مجلس 
برای رسیدگی به برنامه و بودجه مشخص است و ما نمی توانیم 
خاف آیین نامه کاری انجام دهیم، از دوســتان نیز خواهش 
می کنم که نظرات شخصی خود را به عنوان نظرات مجلس در 
مصاحبه ها اعام نکنند. سیدمحمدرضا میرتاج الدینی در ادامه بیان 
کرد: توضیحات خوبی ارائه کردید، اما راه حل خوبی وجود دارد و 
آن این است که برنامه ششم توسعه را تمدید کنید تا بودجه به 
موقع به سرانجام برسد. رئیس مجلس مجددا تاکید کرد: برنامه 
ششم توسعه یک بار و برای یک سال تمدید شده است و ما اجازه 

نداریم که مجددا برنامه را تمدید کنیم.

رییس مجلس؛

نمی توانیم بودجه ای تصویب کنیم که قانون برنامه نداشته باشد
در آیین دریافت استوارنامه سفیر جدید روسیه:

رییسی: روابط تهران و مسکو راهبردی است
رییس جمهور با اشاره به افزایش تعاملات دیپلماتیک تهران و مسکو، بر 
ضرورت شکل گیری و تقویت همکاری های راهبردی اقتصادی ایران و روسیه 

تاکید کرد.
به گزارش اقتصاد آناین، آیت الله ســید ابراهیم رییســی پیش از ظهر دیروز یکشــنبه در 
آیین دریافت استوارنامه »آلکسی ددوف« سفیر جدید فدراسیون روسیه روابط تهران-مسکو 
را راهبردی توصیف و تاکید کرد: ایران و روســیه زمینه های خوبی برای همکاری در عرصه 
دوجانبه، منطقه ای و بین المللی دارند.رییس جمهور در این دیدار با اشاره به افزایش تعامات 
دیپلماتیک دو کشور، بر ضرورت شکل گیری و تقویت همکاری های راهبردی اقتصادی ایران 
و روسیه نیز تاکید کرد.»آلکسی ددوف« سفیر جدید فدراسیون روسیه نیز در این مراسم افزایش 
مستمر همکاری های همه جانبه اقتصادی را از اولویت های برنامه کاری خود بیان کرد و افزود: 
همکاری های راهبردی اقتصادی بین ایران و روسیه موجب ناامیدی کشورهای غربی از سیاست 

تحریم شده است.

سیاه کلی در صحن مجلس:
کارت زرد خاصیتی ندارد

نماینده مردم قزوین در مجلس گفت: کارت زرد در مجلس خاصیتی ندارد و 
باید وزیر صمت به علت عملکردش در حوزه خودرو استیضاح شود.

به گزارش مهر، لطف الله سیاهکلی در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکری به تیم اقتصادی 
دولت گفت: متأسفانه روز به روز سفره مردم کوچک تر و قدرت خرید آنها کاهش می یابد.وی بیان 
کرد: از زمانی که استیضاح وزیر صمت رأی نیاورد، وضعیت خودرو فاجعه بار تر شده است. برخی از 
نمایندگان می گویند که به تازگی به وزیر صمت کارت زرد دادیم و این کارت زرد کفایت می کند. 
در حالی که حرف بنده آن است که کارت های زرد خاصیتی ندارد و تأثیری در اصاح عملکرد یک 
وزیر ندارد و تنها راه اصاح، استیضاح است.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: 
وزیر صمت باید توضیح دهد که با کدام مجوز عرضه خودرو در بورس را شاهد هستیم و این مسئله 
باعث شده است که پول مردم به جیب دلالان خودرو برود و سازمان بازرسی کشور می خواهم با 
این اقدامات خاف قانون وزیر صمت در عرضه خودرو در بورس برخورد شود در غیر این صورت 
خودم از وزیر صمت به سازمان بازرسی شکایت می کنم.نماینده مردم قزوین در مجلس تأکید 
کرد: امروز هیچیک از سیاست های فاطمی امین در کاهش قیمت خودرو و کالا تأثیر نگذاشته و 

تقاضای بنده از نمایندگان این است که استیضاح وزیر صمت را امضا کنند.

 زندیان:بانک ها برای ارائه
 وام صد میلیونی دو ضامن می خواهند

نماینده مــردم بیجار در مجلس گفت: قرار بود ارائه وام صد میلیونی بدون 
ضامن باشد اما بانک ها برای دریافت این وام، دو ضامن می خواهند.

به گزارش مهر، علیرضا زندیان در جلسه  دیروز مجلس گفت: بسیاری از نیروهای شهرداری ها 
باتکلیف هستند و با بیش از ۱۵ سال سابقه کار قراردادی و شرکتی هستند که باید هرچه زودتر 
به وضعیت آنها رسیدگی شود.نماینده مردم بیجار در مجلس گفت: آقای خاندوزی! آیا خبر دارید 
که بانک ها برای ارائه وام ۱۰۰ میلیونی دو ضامن و برای ارائه وام ۵۰ میلیونی یک ضامن به 
همراه چک و سفته از مردم می گیرند؟وی افزود: مگر قرار نبود که برای ارائه وام صد میلیونی 
نیازی به ضامن نباشد. پس چرا بانک ها به آن عمل نمی کنند؟ تقاضای بنده از وزیر اقتصاد آن 
است که یک بار به عنوان یک فرد عادی به بانک مراجعه کند و درخواست وام کند تا ببیند مردم 

با چه مشکاتی مواجه هستند.

 عرضه خودرو در بورس منجر 
به افزایش سرسام آور قیمت شده است

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه تجربه ۲ ماهه عرضه خودرو 
در بورس نشان داد که این روش منجر به افزایش چشم گیر قیمت خودرو می شود، 
گفت: باید روشی اتخاذ شود که فقط مصرف کنندگان واقعی امکان خرید از بورس را 
داشته باشند یا سیاستی به کارگرفته شود که افزایش قیمت خودرو در بورس بیش 

از ۱۰ درصد قیمت پایه نباشد.
حجت اله فیــروزی در گفت وگو با خانه ملت درباره عرضه خودرو در بورس، گفت: مجلس قانون و 
مصوبــه ای درباره عرضه خودرو در بورس ندارد در واقع عرضه خودرو در بورس روش جدیدی بود که 
دولت به منظور متعادل شدن قیمت و جلوگیری از برخی رانت ها انتخاب کرد اما با توجه به اینکه میزان 
تولید و عرضه خودرو متناسب با تقاضا نیست، متاسفانه این سیاست موجب افزایش سرسام آور قیمت شده 
است.نماینده مردم فسا در مجلس افزود: از آنجا که بورس کالا عرصه رقابت است و قیمت ها در آن تا 
زمانیکه رقابت وجود داشته باشد، افزایش می یابد، نمی توان انتظار داشت در شرایط فعلی عرضه خودرو 
در بورس به ارزانی بیانجامد.وی اضافه کرد: در حال حاضر که تعداد متقاضیان خرید خودرو بیشتر از تعداد 
خودروهای عرضه شده در بورس است، امکان تعادل بخشی به قیمت ها از طریق عرضه خودرو در بورس 
وجود ندارد و قیمت ها نه تنها منطقی نمی شود بلکه سیر صعودی را نیز تجربه می کند.این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم با بیان اینکه از سازوکار بورس کالا به منظور شفاف سازی و رقابت پذیری کالاها استفاده 
می شود اما باید به این نکته توجه کرد که این روش باید زمانی به کار گرفته شود که عرضه به میزان کافی 
باشد، ادامه داد: از آنجاکه در حال حاضر عرضه خودرو بسیار کمتر از تقاضا است، بورس با توجه به تجربه 
به دست آمده طی دو ماه گذشته عرصه خوبی برای عرضه خودرو نیست مگر اینکه بتوان سازوکار آن را 
اصاح کرد.وی در تشریح اقدامات موردنیاز برای اصاح عرضه خودرو در بورس، گفت: باید روشی اتخاذ 
شود که فقط مصرف کنندگان واقعی امکان خرید از بورس را داشته باشند یا سیاستی به کارگرفته شود 
که افزایش قیمت خودرو در بورس بیش از ۱۰ درصد قیمت پایه نباشد از سوی دیگر در صورتی که این 
روش ها استفاده نمی شود مابه التفاوت قیمت خودرو در بورس با بهای پایه بعاوه سود منطقی به جای 
اینکه به جیب خودروساز رود در محل دیگری هزینه شود تا خودروساز انگیزه ای برای مهندسی عرضه 
خودرو در بورس کالا نداشته باشد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه تجربه ۲ ماهه 
عرضه خودرو در بورس نشان داد که این روش منجر به افزایش چشم گیر قیمت خودرو شد، تصریح کرد: 
زمانیکه مطرح می شود که قرعه کشی برای خودرویی حذف شده این موضوع به این معنا است که تولید 
خودروی مذکور به میزانی است که تمامی متقاضیان هر زمانی که اراده کنند، امکان خرید آن خودرو از 
کارخانه را داشته باشند در این شرایط حتی خودروسازان می توانند خودروی مذکور خود را تحت شرایطی 

و با تسهیات به مشتریان ارائه کنند نه اینکه خودرو در بورس عرضه شود.

 مردم در تامین نیازمندی های اولیه خود
 با مشکل مواجهند

نماینده میناب در مجلس از رییس جمهور خواست که موضوع قطع یارانه 
مردم را پیگیری کند.

به گزارش ایســنا، حسین رییسی در جلســه علنی دیروز در تذکری به رئیس جمهور و تیم 
اقتصادی دولت به دلیل گرانی کالاهای اساسی گفت: مردم در تامین نیازمندی های اولیه خود با 
مشکل مواجهند؛ گایه برخی قطعی یارانه شان در چنین شرایطی است لذا این  موضوع با جدیت 
پیگیری شده تا مشکل قطع یارانه مردم برطرف شود.وی در تذکر دیگری به وزیر آموزش و 
پرورش به دلیل مدارس تخریبی شرق استان هرمزگان گفت: وضعیت مدارس نامناسب بوده و 

سازمان نوسازی مدارس اعام کرده مدارس موجود در این مناطق غیراستاندارد است.

کمبود دارو داد مردم را درآورده است
نماینــده مردم ایلام در مجلس گفت: کمبود دارو در سراســر کشــور و 

وزیربهداشت باید به موضوع کمبود دارو ورود کند.
به گزارش مهر، علی اکبر بسطامی در جلسه علنی دیروز مجلس طی تذکری خطاب به وزیر 
بهداشت و درمان گفت: ظاهراً تذکرات متعدد نمایندگان به وزیر بهداشت هیچ تأثیری نداشته 
ووی گامی برای رفع مشکل دارو برنداشته است.وی افزود: کمبود دارو در سراسر کشور به ویژه در 
استان های محروم، داد مردم را درآورده است. کمبود دارو با سایر مایحتاج مردم فرق می کند چرا 
که دارو نقش حیاتی در زندگی انسان ها دارد.بسطامی گفت: از وزیر بهداشت می خواهم با فوریت 

به موضوع کمبود دارو ورود کند که مردم در کنار رنج بیماری رنج تأمین دارو را نداشته باشند.

طبق لایحه بودجه ۱۴۰۲؛
 اجازه دولت برای واردات ۲ میلیارد دلاری خودرو 

در سال آینده
در لایحه بودجه ۱۴۰۲، دولت اجازه واردات خودرو تا سقف دو میلیارد دلار را 

صادر کرده است.
به گزارش ایسنا، لایحه بودجه ۱۴۰۲ که در دولت تصویب شده است، پنجم دی ماه از سوی 
رئیس جمهوری طی نامه ای رسمی به مجلس شورای اسامی ارائه شد. بر اساس آنچه از این 
لایحه بدست آمده، دولت در سال آینده اجازه می دهد تا سقف دو میلیارد دلار خودرو وارد کشور 
شود.به نظر می رسد این تصمیم در صورت تصویب مجلس شورای اسامی تاثیر مثبتی در بازار 
خودرو و رقابتی تر شدن فضا داشته باشد. البته امسال نیز دولت تصمیم گرفت محدودیت های 
واردات خودرو را کاهش دهد و بر همین اساس آیین نامه واردات خوردو در ماه های گذشته تدوین 
و عملیات اجرایی آن پس از چند سال ممنوعیت واردات، آغاز شده است؛ به گونه ای که نخستین 
محموله خودروهای خارجی اوایل دی ماه وارد کشور و پس از ترخیص وارد گمرک تهران شدند.

این محموله شامل ۲۲ خودرو و شش نمونه محصولات کیا از جمله سراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، 
سونت )شاسی بلند( و اسپورتیج )شاسی بلند( است که از کره جنوبی وارد شده است.

اخبار کوتاه 

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: بورس 
که باید محلی برای سرمایه گذاری شفاف، 
امن و مقابله با رانت خواری باشد، تبدیل به 
دزدخانه و سر گردنه شده که نمونه بارز 
آن در قیمت گذاری فولاد و خودرو است.

به گزارش آنا، احمد امیرآبادی فراهانی در نشست 
علنی دیروزمجلس در نطق میان دستور خود با بیان 
اینکه امروز مشکل اساسی مردم، معیشت و اشتغال 
جوانان است، افزود: اخیرا رئیس جمهور سابق، آقای 

روحانی مطالبی را در دفاع از عمکرد دولت خود بیان داشته که خوب است ایشان 
مانند دوره مسئولیت خود بار دیگر سوار خودرو شده و یک نظرسنجی از داخل 
ماشین داشته باشند، چون اگر پیاده شوند، مردم پاسخ نظرسنجی را به ایشان به 

طور ویژه می دهند.
وی تصریح کرد: لذا توصیه می شود او مانند دو سال گذشته که سکوت اختیار 
کردند، هرگز سخن نگویند اگرچه ایشان نمی  توانند از خیر دوره بعدی مجلس 

بگذرند و برای همین سخن را آغاز کردند.
نماینده مردم قم در مجلس اضافه کرد: این روز ها مردم شاهد افزایش قیمت 
کالا های گوناگون در کشور هستند که بخشی از آن مربوط به کم کاری های 
دولــت قبل به خصوص در چاپ پول بدون پشــتوانه بوده و بخش دیگر نیز 
مصیبتی اســت که بورس کالا برای مردم به وجود آورده است. بورس که باید 
محلی برای سرمایه گذاری شفاف، امن و مقابله با رانت خواری باشد، تبدیل به 
دزدخانه و سر گردنه شده که نمونه بارز آن در قیمت گذاری فولاد و خودرو است 

که در عملکرد ضعیف بورس کالا آشکارا باید آن را مشاهده کرد.

امیرآبادی فراهانی تصریح کرد: مسئله کمبود گاز 
در کشــور، یکی دیگر از مسائلی است که امروز 
تبدیل به مسئله مورد بحث در جامعه شده است، 
باید از آن هایی که ۸ سال دولت در اختیارشان بود، 
سئوا کرد که در طول این مدت چه سرمایه گذاری 
در این مدت کــرده که اکنون برخــی از مراکز 
پتروشیمی و صنعتی تعطیل شوند و این تعطیلی 
منجر به افزایش برخی اقام مورد نیاز ســاخت 

مسکن شود.
وی گفت: از سازمان بازرسی می خواهم به طور جدی به مسئله سرمایه گذاری 
در حوزه گاز ورود کرده و افرادی که قصور داشــته و ترک فعل کرده اند را به 

دادگاه صالح معرفی کنند.
عضو هیئت رئیسه مجلس در خصوص کمبود دارو و سرم به وزیر بهداشت 
تذکر داد تا نســبت به رفع نیاز مردم اقدامات لازم را انجام داده و با کسانی که 
بــا دریافت ارز دولتی، واردات کــرده، ولی آن را توزیع نمی کنند، برخورد قاطع 

داشته باشند.
امیرآبادی فراهانی همچنین از رئیس جمهور و دستگاه هایی که قانون تبدیل 
وضعیت ایثارگران را اجرا کردند، تشــکر و عنوان کرد: به دستگاه هایی که این 

قانون را اجرایی نکرده تذکر جدی می دهم.
وی ضمن تشکر از سفر استانی رئیس جمهور به قم و توجه به مناطق محروم 
استان، خواستار تکمیل پروژه  های نیمه تمام از جمله مترو، منوریل، فاضاب 
شهری و توجه به مراکز درمانی مناطق مختلف استان و اجرای طرح  های هادی 

در روستا های ا امیرآبادی فراهانی ستان را خواستار شد.

نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه بودجه 
و محاسبات مجلس معتقد است؛وقتی 
ما به موضوع مسئله محوری در تدوین 
برنامه هفتم توسعه اشاره می کنیم دیگر 
این برنامه نباید از ۳ الی ۴ اولویت عدول 
کند وگرنه این دیگر، مســئله محوری 

نیست.
محسن زنگنه در گفتگو با خانه ملت، با اشاره به 
مهم ترین اولویت های برنامه هفتم توسعه اظهار 

کرد: موضوع مسئله محوری در تدوین برنامه هفتم توسعه در اباغیه مقام 
معظم رهبری مورد تاکید قرار گرفته است تا مسئله محوری در برنامه هفتم 
توســعه مدنظر قرار گیرد.وی تاکید کرد: وقتی ما به موضوع مسئله محوری 
در تدوین برنامه هفتم توسعه اشاره می کنیم دیگر نباید این برنامه از ۳ الی ۴ 

اولویت عدول کند وگرنه این دیگر، مسئله محوری نیست.
نایب رئیس کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه برنامه 
هفتم توسعه قرار نیست حل المسائل کشور باشد، تأکید کرد: ما قرار است ۳ الی 
۴ برنامه اساسی اعم از موضوعات اجتماعی، فرهنگی ،اقتصادی و زیربنایی را 
در برنامه مد نظر قرار دهیم.وی با اشاره به مهم ترین مبحث اقتصادی در برنامه 
هفتم توسعه اظهار کرد: به عنوان مثال ما در موضوعات اقتصادی باید به مسئله 
کنترل نرخ تورم اشاره داشته باشیم؛ البته وقتی ما می گوییم که حل مسئله 
تورم باید در برنامه هفتم توسعه مد نظر قرار گیرد، ممکن است در این بخش، 
مسائل مربوط به نظام بانکی، مسائل ارزی، صندوق های بازنشستگی و حقوق 
و دستمزد دستخوش تغییرات شود. با این حال هدف حل مسئله تورم است و 

باید برنامه بدین شیوه تدوین شود.وی با بیان اینکه 
برنامه هفتم توسعه باید به درستی فصل بندی شود 
اظهار کرد: به عنوان مثال ما می توانیم در فصل 
اول این برنامه به موضوع تورم اشاره داشته باشیم 
و در ادامه پنجاه حکم در راستای این هدف تعیین 
کنیم.زنگنه با اشاره به مهمترین مباحث اجتماعی 
در برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: همچنین باید 
در زمینه مباحث اجتماعی به موضوع فرزندآوری 
در برنامه هفتم توســعه اشــاره کنیم یعنی باید 
فرزنــدآوری و افزایش جمعیت را یک اصل تلقی کنیم و در ذیل آن ۴ حکم 

تعریف کنیم.
وی ادامه داد: به عنوان مثال شاید در حوزه فرهنگی، باید بحث فضای مجازی 
را سر فصل موضوعات قرار دهیم چرا که باید در این بخش تعیین تکلیف کنیم 
و بگوییم قرار است در حوزه فضای مجازی به کجا برسیم، البته در ذیل این 
ســرفصل می توان موضوعاتی نظیر فناوری و دانش بنیان ها را مدنظر قرار 
داد.نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه ما می توانیم یک سر 
فصل سیاسی را هم در برنامه هفتم توسعه مد نظر قرار دهیم ، اظهار کرد: ما 
می توانیم ذیل این سرفصل موضوعات بین المللی اعم از ارتباط با کشورهای 
منطقه، دیپلماسی اقتصادی را تعریف کنیم. بنابراین برنامه هفتم توسعه باید 

بدین نحو مدنظر قرار گیرد.
وی ادامه داد: با این حال اگر قرار باشد به سبک گذشته هر دستگاه و وزارتخانه 
ای آمال و آرزوهای خود را در این برنامه بگنجاند، همان چیزی می شود که 

پیش از این بوده و اتفاقی هم رخ نخواهد داد.

 بورس تبدیل به دزدخانه 
و سر گردنه شده است

امیرآبادی فراهانی:

 وزارتخانه ها نباید آمال و آرزوهای خود را 
در برنامه بگنجانند

نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس:

رییس اتاق بازرگانی ایران؛

ایران در حال حذف از زنجیره ارزش جهانی است
رییس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: جداول 
داده ها -ســتانده های بین المللی نشان داده که 
بیش از ۷۰ کشور حدود ۹۰ درصد تولید جهان را 
به خود اختصاص داده اند و اما یکی از نتایج تاسف 
آور این تحقیق این بود اقتصاد ایران از زنجیره 
ارزش آفرینی جهانی در حال حذف شدن است. 
از این رو برنامه ۷ توسعه باید به بازسازی نقش 

ایران در زنجیره های ارزش جهانی باشد.
به گزارش ایلنا، غامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی 
ایران در ۲۶ نشســت هیات نمایندگان اتاق ایران با اشاره به 
لزوم توسعه ایجاد مراکز فنی و حرفه ای، گفت: اتاق در زمینه 
مدرســه سازی در روستاها اقدامات اساسی انجام داد اما بعد 
از مدتی متوجه شــدیم که ساختمان ها بعد از تخلیه روستا 
از سوی ساکنان بااســتفاده ماندند از این رو به این نتیجه 
رسیدیم که بهتر است در زمینه مراکز فنی و حرفه ای تاش 
کنیم که این موضوع به اشتغال ساکنان آن محل نیز اثرات 

مثبت می  گذارد.وی ماهیت برنامه های میان مدت در ایران را 
توزیع رانت نفت و گاز دانست و افزود: توسعه به معنی  دقیق 
کلمه محقق نشده است بلکه ۷ دهه مسائل سطح کشور از 
سطح توسعه به چالش های آب،برق، گاز و غذا نزول پیدا کرده 
است و این عدم موفقیت این پرسش را مطرح می کند که چرا 
با وجود ســابقه طولانی در این امر نتوانستم از دستاوردهای 

برنامه ریزی بهره مند شویم.
شــافعی ادامه داد: اقتصاد ایران در آستانه برنامه ۷ با قیود و 
شوک های بیرونی و چالش های درونی بسیاری درگیر است 

که وضعیت را برای برنامه ۷ توسعه دشوار کرده است.
رئیس اتاق ایران به دولت پیشنهاد داد با صراحت شرایط را 
تحلیل و با مردم در میان بگذارد و افزود: یکی از موضوعاتی 
که در تدوین برنامه ۷ باید به آن توجه شود توجه به تحولات 
اقتصادی بین الملل به ویژه تجارت بین الملل است از یک سو 
راه های عادی ارتباط اقتصادی ایران با اقتصاد جهانی محدود 
شده است و از سوی دیگر هر گونه تحول مهم در اقتصاد از 

جمله ایران به تحولات کان بین المللی گره خورده است.
 شافعی با اشــاره به لزوم عادی ســازی روابط اقتصادی

 بین المللی در کوتاه مدت و میان مدت است، تصریح کرد: 
گام اول در تدوین هرگونه برنامه فهم صحیح از تحولات بین 
المللی است ایران به دلیل انباشت مسائل نیاز به عادی سازی 
مسائل است، شرق و غرب نمی تواند جایگزین یکدیگر در  
دیپلماسی اقتصادی ایران شوند برخاف تصور برخی کشوری 
که اقتصادش با اقتصاد بین المللی ارتباط عمیق نداشته باشد 
اهمیت آن به مخاطره می افتد. چرا که بود و نبود آن به لحاظ 

اقتصادی اهمیت برای دیگران نخواهد داشت.
وی ادامه داد: جداول داده ها -ستانده های بین المللی نشان 
داده که بیش از ۷۰ کشور حدود ۹۰ درصد تولید جهان را به 
خود اختصاص داده اند و اما یکی از نتایج تاسف آور این تحقیق 
این بود اقتصاد ایران از زنجیره ارزش آفرینی جهانی در  حال 
حذف شدن است. از این رو برنامه ۷ توسعه باید به بازسازی 

نقش ایران در زنجیره های ارزش جهانی باشد.

شافعی با اشاره به نقش اتاق ایران در تدوین برنامه توسعه گرا 
و به دور از رانت، افزود: یک برنامه فراقوه ای از نوســان های 
کوتاه مدت و تغییرات دولتی جدا باشد و قادر به تصمیم گیری 
بلندمدت باشــد موضوعی که ۲۶ دی ۹۶ ارائه و پاســخی 

دریافت نکرد.
وی با اشــاره به موضوع ارز و سیاســت هــای آن گفت: 
سیاست های ارزی و نرخ ارز تبدیل به یک موضوع سیاسی 
شده است و راه حل علمی برای حل آن بکار گرفته نمی شود. 
وابســته بودن بودجه دولت و تاثیر آن در واردات نهاده باعث 

پررنگی نقش ارز در اقتصاد ایران شده است.
رئیس اتاق ایران تصریح کرد: کسری بودجه دولت و محیط 
تورمی، نااطمینانی و عدن افق روشن از توافقات بین المللی، 
اختال در برخی منابع تامین ارز منجر به انتظارات تورمی در 
جامعه و هجوم به بازار ارز شده است که آثار آن را در معیشت 
مردم نشان می دهد. همچنین افزایش نرخ ارز باعث شده است 
که شرکت  ها با کمبود مواد اولیه برای تولید مواجه شدند و 

افزایش نرخ ارز باعث شده تصمیم گیری برای خرید و فروش 
مواد سخت شود و برنامه ریزی در کوتاه مدت میسر نیست. 
همچنین با توجه به کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان 

امکان متناسب سازی قیمت ها با مواد اولیه وجود ندارد .
به گفته شافعی؛ یکی از اقدامات دولت برای حل بحران ارزی 
تثبیت ارز حاصل از فروش نفت به اقتصاد است و با توجه به 
اینکه درآمدهای نفتی از ۲ متغیر قیمت و نحوه فروش آن در 
بازارهای جهانی تاثیر می پذیرد و  مشکاتی که در خصوص 
فروش نفت داریم تثبیت رانت نفت در بودجه های سنواتی 

می تواند مانع از درآمدهای غیرواقعی شود.
رییس اتاق بازرگانی ایران در پایان با اشــاره به لزوم عمق 
بخشی به بازار ارز، گفت: عمق بخشی باید به گونه ای باشد 
که انگیزه ورود ارز به کشور افزایش پیدا کند متاسفانه شاهد 
اقدامات جدیدی هستیم که ممکن است خاطرات ۹۷ و ۹۸ 
در زمینه ضربه به صادرات خرد دوباره تکرار شود و مشکات 

ارزی را دوچندان کند.

رئیس شورای تامین دام کشور:

دام در ایران گران تر از همسایگان شد، پس قاچاق به صرفه نیست
رئیس شورای تامین دام کشور ضمن رد رونق 
گرفتن قاچاق دام با افزایش نــرخ ارز، گفت: 
در حال حاضر قیمت دام در کشــور گران تر از 
همسایگان است و در نتیجه قاچاق به صرفه و 

عقلانی نیست.
به گزارش اقتصاد آناین، منصور پوریان، رئیس شورای 
تامین دام کشور، در گفت و گو با اقتصاد آناین با اشاره به 
نوسانات نرخ ارز و تاثیر آن بر تولید و بازار دام کشور، اظهار 

کرد: همچنان کشور با مازاد تولید به دلیل افت تقاضا روبه رو 
است و بیش از تقاضای بازار، گوشت قرمز عرضه می شود.
وی دلیل قیمت بالای گوشــت قرمز به رغم مازاد تولید را 
افزایش نرخ ارز و سودجویی برخی از عرضه کنندگان عنوان 
کرد.به گفته پوریان در مدت زمان کوتاهی با افزایش نرخ ارز 
قیمت دام زنده به طور متوسط از ۷۵ هزار تومان به ۱۰۰ هزار 
تومان رسید.وی در پاسخ به این پرسش که برخی از رونق 
گرفتن قاچاق دام در پی افزایش نرخ ارز خبر می دهند، گفت: 

در حال حاضر قاچاق دام از کشور تقریبا صفر است و دامی 
چه به صورت رسمی و چه غیر رسمی از کشور خارج نمی 
شود.وی تصریح کرد: به طور معمول دام ایران به عراق و 

کشورهای حوزه خلیج فارس قاچاق می شود.
پوریان ادامه داد: بر خاف تصــورات افزایش نرخ ارز در 
کشــور قیمت دام را نسبت به عراق به عنوان اصلی ترین 
مقصد قاچاق دام ایران افزایش داده است به عبارت دیگر، دام 
در ایران گران تر از عراق است، در نتیجه قاچاق آن به این 

کشور عقانی و به صرف نیست.
وی مقصد دیگر دام قاچاق ایران را کشورهای حوزه خلیج 
فارس عنوان کرد و افزود: در فصول ســرد ســال به دلیل 
شرایط نامساعد آب و هوایی و مواج بودن دریا دام از ایران به 

کشورهای حوزه خلیج فارس قاچاق نمی شود.
پوریان افزود: در حال حاضر بازار مناسب برای دام زنده بازار 
داخلی است، هر چند تقاضا کم رمق باشد.وی در پاسخ به 
این پرسش که وضعیت صادرات دام چگونه است، گفت: 

صادرات نیز تا اصاح شــیوه نامه و اباغ آن متوقف شده و 
قرار بر این است در شیوه نامه جدید در ازای صادرات دام زنده، 
دام وارد کشور شود.رئیس شورای تامین دام کشور توضیح 
داد: واردات دام زنده به جای گوشت قرمز می تواند همراه با 
ایجاد ارزش افزوده و اشتغال در کشور باشد، چرا که کشتار 
دام زنده نیازمند فعالیت کشتارگاه ها است، ضمن اینکه دام ها 
آلایش نیز با خود به همراه دارد که پاســخگوی بخشی از 

نیاز بازار است.

نماینده مردم سنقر در مجلس شورای اسلامی از رئیس جمهور خواست تا با اخلالگران 
عرصه اقتصاد نیز بدون مماشات برخورد کند.

به گزارش ایســنا، حجت الاسام سیدجواد حسینی کیا در نطق میان دستور خود در جلسه علنی دیروز 
یکشــنبه )۱۸ دی ماه( مجلس شورای اســامی بیان کرد:  رهبری فرزانه انقاب تکیه بر مردم را حال 
مشــکات می دانند، دولت برای مردم در عین تحریم و خزانه خالی با اقدامی جهادی کرونا را مهار کرد. 
برای عرصه اقتصاد و معیشت هم نیازمند اقدامی اینچنینی است.وی در ادامه خطاب به رئیس جمهور عنوان 
کرد: امروز چشمان پدران و مادران نگران نظاره گر شما است تا بدون مماشات با اخالگران عرصه اقتصاد 
برخورد کنید، بازار ارز، خودرو و مســکن را کنترل کرده و دست دلالان را قطع کنید. نگذارید اشک های 
پدران و مادران برای آینده فرزندان جاری شود. همچنین با برنامه راهبردی نگذارید نخبگان به خارج از مرزها 
بیندیشند و نگذارید عده ای قلیل موجب ناامیدی مردم شوند.نماینده مردم سنقر با تاکید بر اینکه نگذارید 
سفره مردم کوچک شود و ثروت دلالان بادکنکی بزرگتر شود، ادامه داد: تیم اقتصادی دولت نیازمند تغییر 
جدی است. شما با مردم عهد و پیمان بسته اید، لذا نگذارید برای چند مدیر ناکارآمد و ناتوان مردم زیر چرخ 
اقتصاد و مشکات معیشتی له شوند.حسینی کیا در ادامه تذکراتی به وزرای بهداشت، ورزش، ارتباطات و راه 
داشت و خواستار حل مشکات حوزه انتخابیه اش در خصوص وضعیت درمانی، جوانان،  آنتن دهی مخابراتی 
و راه های مواصاتی شد.وی خطاب به وزیر اقتصاد گفت: بانک ها از اعطای تسهیات تکلیفی طفره می 
روند و موجب نارضایتی مردم شده اند،  لذا اقدام فوری شما را برای حل این مشکل می طلبد، چراکه مردم از 

وضعیتی که بانک ها ایجاد کرده اند ناراضی هستند.

 با اخلالگران عرصه اقتصاد
 بدون مماشات برخورد شود

نماینده مردم سنقر در مجلس:

نماینده مردم مهریز در مجلس با بیان اینکه کالاها کیفیت ندارند، اما قیمت آنها بالاست، 
گفت: تمام بازرســان در تمام دستگاه ها ضعیف هستند، زیرا حقوق کم می گیرند و 

تعدادشان نیز کم است.
به گزارش خانه ملت، محمدرضا صباغیان بافقی در نشست علنی دیروز مجلس گفت: خیلی افراد در باب 
گرانی صحبت می کنند؛ در این میان کالاها نیز کیفیت ندارند، اما قیمت آنها بالاست و در این میان توجه 
نکردیم که علت آن چیست؟ با تضعیف دستگاه های نظارتی، گرگ ها را به جان مردم انداخته ایم، در واقع 
سازمان بازرسی و تعزیرات کمترین حقوق و نیرو را دارند. به عنوان مثال سازمان صنعت در شهرستان حوزه 

انتخابیه بنده یک بازرس دارد و اداره کار در حوزه انتخابیه ام دو بازرس دارد.
صباغیان بافقی تصریح کرد: با شرایط یاد شده این افراد چطور می توانند نظارت داشته باشند؟ آیا می دانید 
سازمان استاندارد بر کالاها نظارت می کند، اما حقوق کارشناسان به میزان واحدهای تولیدی است و دستشان 
زیر ساطور واحد تولید است. آیا می دانید حقوق دامپزشک که در کشتارگاه نظارت می کند توسط قصاب 

پرداخت می شود؟ آیا می دانید حقوق انجمن های صنفی ذینفع را معادن می دهند؟
این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: خودمان دستگاه های نظارتی را تضعیف کرده ایم. بازرسی به 
من مراجعه کرده و التماس می کند من را یک جایی سرکار بگذار، چون اینجا حقوق ندارم! اصا این افراد 
نمی توانند نظارت داشته باشند و انگار دستی در کار است که این افراد نباید حقوق مناسب دریافت کنند تا 
واحدهای تولیدی و کسانی که سرمایه دار هستند، مردم را بچاپند! تمام بازرسان در تمام دستگاه ها ضعیف 

هستند، زیرا حقوق کم می گیرند و تعدادشان نیز کم است.

 کالاهای بی کیفیت با قیمتی بالا 
به مردم فروخته می شوند 

 واحدهای بازرسی و نظارت عملا از کار افتاده اند

یک نماینده مجلس با تاکید بر اینکه دولت باید هرچه سریع تر تیم اقتصادی خود را 
پالایش کند، گفت: تصمیمات اقتصادی باید در یک مکان اتخاذ شود و یک نفر سخنگو 
باشد؛ اینکه هر نفر گاهی از اوقات یک اظهارنظر کند یا اینکه یک نفر اظهارنظرهای 

متفاوت داشته باشد، به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.
به گزارش ایسنا، علیرضا سلیمی، نماینده دلیجان و محات و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در 
جلسه دیروز مجلس در تذکری به دولت با انتقاد از قیمت گوشت قرمز گفت: باید هرچه سریعتر در این زمینه 
تدبیر شود؛ قیمت گوشت باید به کجا برسد که دوستان مسئول وزارت جهاد کشاورزی پای کار و میدان بیایند 
و از طرف دیگر درباره بازار مرغ وضعیت به نحوی است که تولیدکنندگان امروز با مشکات جدی مواجه 
شده اند؛ خواهش می کنم که در این خصوص مسئولان تماشاچی نباشند و به عرصه میدان بیایند.وی در 
ادامه با اشاره به عرضه خودرو در بورس گفت: امروز درباره شیوه این عرصه و نحوه کشف قیمت و میزان 

بهره مردم از این بازار ابهاماتی وجود دارد.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه دولت باید هرچه سریعتر تیم اقتصادی خود را پالایش کند، افزود: 
تصمیمات اقتصادی باید در یک مکان اتخاذ شود و یک نفر سخنگو باشد؛ اینکه هر نفر گاهی از اوقات 
یک اظهارنظر کند یا اینکه یک نفر اظهارنظرهای متفاوت داشته باشد، به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.این 
نماینده مجلس در پایان با بیان اینکه »سرمایه در گردش برای بخش تولید مانند اکسیژن در هوا است«، 
عنوان کرد: امروز بانک ها ارایه تسهیات را قفل کرده اند؛ اینکه تسهیات را چهار قفل کرده اند باعث شده 

که چرخ تولید با مشکل مواجه شود.

 دولت هرچه سریع تر
 تیم اقتصادی خود را پالایش کند

علیرضا  سلیمی:


